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Peter Fahlström
Despre bijuteriile produse la firma

”Gunnar Fahlström S.A. - Guvaergiul Cur]ii Regale.”

Silvia Constantinescu: Doresc s` începem discu]ia
noastr` despre minunatele bijuterii executate de
firma ”Gunnar Fahlström S.A.” cu prezentarea ta.

Peter Fahlström: M` numesc Peter Fahlström [i sunt
a treia genera]ie Fahlström ca giuvargii în
Stockholm. Am 34 de ani. Am studii de gemolog,
adic` cuno[tin]e despre pietrele pre]ioase. Am [i
ceva preg`tire ca aurar, dar am descoperit destul de
repede c` nu aceasta voiam eu s` fac, îns` am
destune cuno[in]e în acest domeniu pentru a putea
dirija produc]ia [i a avea un dialog corespunz`tor cu
aurarii no[tri. Studiile de gemologie le-am urmat în
America, timp de un an, iar preg`tirea de aurar a
durat timp de patru ani, în Germania de sud. În
1994-’95 m-an întors acas` în Suedia [i de atunci m`
aflu în acest butic [i m` ocup de întreprindere. Am,
deasemeni, preg`tire de economist la Universitatea
din Lund.

S.C.: Tu provii dintr-o familie de giuvaergii. Cum a
fost la început?

P.F.: Eu am dou` surori mai în vârst` [i nici una
dintre ele nu a ar`tat vreun interes, ele sunt în cu
totul alte bran[e. Eu eram ultimul copil, a[a c` a
existat o oarecare presiune asupra mea, dar tata mi-
a spus, înainte ca s` fac serviciul militar: ”Du-te în
Germania [i vezi dac` este ceva pentru tine, timp de
o jum`tate de an!” Au fost opt luni, mai exact. ”Du-
te acolo”, a spus tata, ”iar eu am s` fac a[a ca s`
ajungi la un furnizor, ca s` vezi dac` î]i place
meseria [i bran[a aceasta.” Am f`cut a[a [i am fost
total entuziasmat, am considerat c` era unul dintre
lucrurile cele mai pl`cute pe care le-am f`cut. Eu
am înclinare tehnic` mi-a pl`cut mereu s` lucrez cu
mâinile [i s` formez lucruri, a[a c` mi-a pl`cut
imediat. Pe urm`, m-am întors în Suedia, unde am
f`cut serviciul militar, iar dup` armat` m-am dus
direct înapoi în Germania, unde am intrat din nou în
meserie. A[a c` este clar c` tata mi-a spus s`
încerc, dar nu am fost deloc obligat s-o fac, nu am
sim]it niciodat` c` sunt for]at.

S.C.: Când erai la [coala elementar` sau la liceu, ai
f`cut practic` la magazinul tat`lui t`u?

P.F.: Aceasta este o întreprindere de familie [i când
aveam vacan]` ajutam foarte mult, ba chiar uneori [i
în timpul s`pt`mânii, dup` [coal`, mergeam cu
bicicleta [i f`ceam tot felul de treburi, livram
m`rfuri la diferi]i – nu la clien]i, dar mergeam [i
ridicam ceva pietre pre]ioase de undeva, sau
mergeam la argintar. Am fost un mic b`iat de
alerg`tur`, la început.

S.C.: Când s-a fondat firma aceasta?

P.F.: În 1930. Aici, la aceea[i adres`, pe Sveavägen
nr. 33. Bunicul meu dinspre tat` a mai avut înc` alte
dou` buticuri, a[adar trei buticuri în total: una se afla
pe panta de la Götgatan, alta se afla pe
Drottninggatan. Când tat`l meu a preluat
întreprinderea în 1970, a hot`rât s` fac` un butic
mai mare pe Sveavägen [i s` le închid` pe celelalte
dou`.

S.C.: Pe firm` scrie c` sunte]i giuvaergii cur]ii
regale. Ce înseamn` aceasta?

P.F.: Întreprinderea a primit titlul acesta în 1956.
Titlul acesta se primea pe vremea aceea de la Curte,
datorit` faptului c` livrai m`rfuri la Curte. Azi,
livr`rile noastre la Curte sunt destul de pu]ine. Noi
nu livr`m nimic Regelui [i Reginei, dar Curtea este
mai mare decât ace[tia doi: mai sunt prin]esa Lillian,
prin]ul Bertil, care acum este decedat, Sigvard

Peter Fahlströ, actualul proprietar al firmei:
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Bernatotte – am colaborat mul]i, mul]i ani împreun`.
A[a c` aceasta este rela]ia noastr` fa]` de Curte
azi.Nu pot s` spun c` suntem mai buni decât alte
firme de bijuterii suedeze, dar este o marcare a
seriozit`]ii [i a tradi]iei în întreprindere, o dovad` c`
am existat o perioad` mai lung` de timp [i c` este
vorba despre o întreprindere serioas` - eu cred
absolut c` titlul respectiv contribuie la aceasta, [i
chiar sper acest lucru. Pot, de fapt, s` spun c` un
timp mi-a fost team` c` acest titlu de ”giuvaergiu al
Cur]ii” s-ar sim]i prea rigid [i pu]in prea tradi]ional,
c` de aceea nu am avea un public mai tân`r din
cauza aceasta, ci c` l-am speria pe acesta pentru c`
ar fi mai scump aici doar pentru c` este vorba
despre ”giuvaergiu al Cur]ii”. Dar am ales, totu[i, s`
p`strez emblema cu titlul, deoarece este totu[i un
semn de seriozitate [i tradi]ie.

S.C.: Când am mai stat de vorb` cu al]i giuvaergii
suedezi, ei spuneau c` acum este destul de greu de
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produs giuvaeruri proprii, pentru c` pre]urile sunt
foarte mari [i pentru c` sunt destul de pu]ini cei care
au bani s` comande modele proprii.

P.F.: Mie nu-mi place s` vorbesc în termeni de clase
sociale, dar cercul nostru de clien]i este format din
p`tura cea mai înalt` a clasei de mijloc [i clasa
înalt`, lucrul acesta nu se poate nega. Când am
preluat întreprinderea aceasta în 1996, m-am hot`rât
s` renovez atelierul, s` eviden]iez [i mai mult munca
manual` decât o f`cuse tat`l meu. Tat`l meu avea
foarte mul]i furnizori, ceea ce f`cea ca firma
Gunnar Fahlström s` fie pe vremea aceea mai mult
o cas` de comer]: se cump`rau produse, care apoi
se vindeau. Eu nu am vrut s` am a[a ceva, ci eu am
renovat atelierul cu foarte mul]i bani - am acum
patru lucr`tori care muncesc acolo sus, [i vreau s`
producem propria noastr` colec]ie [i poboabe
proprii cu un design unic [i, printre altele, cu calit`]i
unice. Aceasta face s` putem lua mai mul]i bani , s`
putem câ[tiga mai bine, [i ca fiecare lucru s` fie
unic. Lucrul acesta este important pentru client, c`ci
atunci când pl`te[ti, de exemplu, 80.000 de coroane
pentru un inel, acela s` nu se poat` vedea [i la so]ia
vecinului, ci s` fie unic. Uneori avem lucruri gata
f`cute, a[a c` atunci cumperi un inel gata f`cut care
este unic. Dac` ne uit`m la cifrele noastre de
afaceri care arat` cum merge întreprinderea,
vedem c` merge mai bine acum decât înainte, când
era o cas` de comer]. Aceasta este un semnal c` azi
exist` o baz` de cump`r`tori, exist` oameni cu bani
care sunt interesa]i s` li se produc` podoabe cu
caracter propriu. Din p`cate, în societate este a[a c`
s`racii devin tot mai s`raci, iar boga]ii tot mai boga]i.
Este tragic c` este a[a, dar aceasta face ca baza
noastr` de cump`r`tori s` creasc` de la an la an,
exist` tot mai mul]i oameni cu mul]i bani.

S.C.: Suedezii au ca principiu de via]`: ”S` nu crezi
c` e[ti cineva” [i ”S` fim exact la fel ca to]i ceilal]i,
[.a.a.md. Cum se oglinde[te acest aspect moral în
producerea giuvaerurilor?

P.F.: Este de la sine în]eles c` aceasta se oglinde[te
într-o oarecare sobrietate în felul în care sunt f`cute
lucrurile. În schimb, eu cred c` a avut loc o
oarecare schimbare în ultimii ani. Nu mai este la fel
de urât în Suedia s` ai un automobil elegant, s`
conduci un Mercedes [i nici s` por]i s` por]i
podoabe, ci este mai acceptat azi s` fii bogat, sau s`
ar`]i c` ai bani. Exist` un mare grup de oameni care
se intereseaz` de giuvaeruri, care vor s`-[i produc`
propriile podoabe mai de calitate. Dar este foarte
exact ceea ce spui tu, c` în Suedia a fost pu]in cam
urât s` ar`]i c` ai bani. Dar acesta este o atitudine
care ]ine de cultur` [i dac` compar`m Germania,
Italia, Spania [i Suedia, vedem c` au mai multe
podoabe [i se poart` mai multe podoabe pe
Continent decât în Suedia. Nu putem decât s`
sper`m c` va avea loc o schimbare, dar eu consider
c` acest lucru s-a [i întâmplat.

S.C.: Femeile suedeze prefer` s` le aibe bijuterii mai
simple, sau ca cele de tip italian?

P.F.: Aceasta este o întrebare pe care o consider
foarte interesant`. C`ci, atunci când producem
podoabe, clientul întreab` adesea: ”Este modelul
acesta atemporal? Vor putea nepo]ii mei s`-l
poarte?” Lumea se gânde[te departe în timp, se
teme de ceva care are prea mult design, mai ales
dac` este ceva foarte scump. Lucrul acesta este
foarte obi[nuit. În timp ce în Italia, dac` inelul
acesta este frumos timpt de cinci ani, atunci se simte
bucuros, c`ci pe urm` îl tope[te [i face unul nou.
Este vorba despre ce spuneam mai înainte, diferen]a


